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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 29 nov. 1957
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera, Cals, Helders, Hofstra,
Klompé, Mansholt, Samkalden, Staf, Struycken, Suurhoff, Witte en Zijlstra (afwezig is Minister
Luns).

Secretaris: J. Middelburg.

2. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
f. Verslag van de reis van Minister Helders
Minister Helders brengt slechts in het kort verslag uit over zijn reis naar de overzeese rijksdelen,
aangezien hij in de eerste maanden van het volgende jaar voorstellen aan de Raad hoopt voor te
leggen, waarvoor de concrete gegevens nog dit jaar uit Nieuw-Guinea zullen komen.

In de afgelopen acht jaar zijn vrij belangrijke bedragen in Nieuw-Guinea
geïnvesteerd, wat bij een bezoek ook te zien is. Niettemin is wat de hoofdzaak betreft de situatie
spreker in Nieuw-Guinea tegenvallen en is hij niet tevreden hierover. Ten behoeve van de
ontwikkeling op dit gebied bestond nauwelijks enige planning, terwijl het bestuur hieraan ook
geen behoeftebleek te hebben. Spreker heeft gevraagd naar de planning voor de opleiding enz.
voor Nederlandse en inheemse bestuursambtenaren, politie, onderwijs en gezondheidszorg,
samen met ramingen voor de kosten. Hij heeft opdracht gegeven deze op te stellen met gegevens
voor de komende drie jaar en deze eind december naar Nederland te zenden. Nieuw-Guinea
bestaat uit vijf afdelingen, elk met een Resident aan het hoofd. Er is onvoldoende samenwerking
tussen de regering in Hollandia en de Residenten. Vier van de vijf Residenten drongen aan op
meer decentralisatie. Op zijn vraag naar de planning heeft men spreker slechts één plan kunnen
voorleggen, dat op de bestuursvoering betrekking heeft. Dit leek hem aanvaardbaar. Spreker heeft
voorts waargenomen, dat Hollandia als bestuurscentrum vrij geïsoleerd op Nieuw-Guinea ligt.
Hiervoor zou een plaats aan de westkust bij de Geelvinkbaai eerder in aanmerking komen. De
zending en missie doen uitermate belangrijk werk, maar aan het onderhouden van contact van het
bestuur met zending en missie gebeurt weinig.

In het Australische deel van Nieuw-Guinea heerst meer de Engelse mentaliteit,
ook in de verhouding tot de bevolking, welke niet slechter is dan in het Nederlandse deel. De
hoofdstad Port Moresby is belangrijk verder ontwikkeld dan Hollandia. Men heeft daar bijv.
coöperaties, waarin de bevolking zelf de hoofdrol speelt, en ook vertegenwoordiging van vier
banken. Dit is uiteraard gemakkelijker, aangezien het dicht bij Australië ligt. Spreker zal nog met
Minister Zijlstra en Minister Algera spreken over mogelijkheden van uitbreiding van de handel en
scheepvaart. Het bleek, dat het contact, waarover indertijd de Ministers Kernkamp en Luns
besprekingen hebben gehouden, weinig te betekenen heeft gehad. De Australische Minister voor
deze gebieden Hasluck wilde meer contact. Nadat hij de Australische Premier geheel had mee
gekregen voor verdergaande samenwerking met Nederland, bleek ook de Minister van
Buitenlandse Zaken Casey hiertoe bereid.

Bij zijn bezoek aan de Antillen bleek, dat de verhouding van Gouverneur
Speekenbrink met de Regering niet slecht was. De zaak-De Wit is intussen nog niet tot een
oplossing gebracht. Spreker heeft gezegd, dat uitzetting ernstige consequenties zou hebben.

In Suriname is de verhouding tussen Gouverneur Van Tilburg en de Minister-
President Ferrier heel goed. Laatstgenoemde zei nog met betrekking tot de gewijzigde financiering
van het Brokopondoplan, dat er nu des te meer reden is om Nederlandse bedrijven bij de
uitvoering in te schakelen.
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Samenvattend lijkt het spreker wel nodig, dat de Minister van Zaken Overzee elk
jaar een bezoek aan Nieuw-Guinea brengt.

De Minister-President acht jaarlijkse bezoeken wel veel, maar deze bezoeken aan
Nieuw-Guinea zijn wel nodig, wat voor spreker ook een reden is waarom hij een afzonderlijke
Minister voor Zaken Overzee nodig acht.

3. Buitenlands beleid
a. De verhouding tot Indonesië (Zie notulen MR 25 november 1957, punt 3a. #Zie ook notulen MR
6/12/57, punt 3e.)
De Minister-President deelt mede, dat met betrekking tot de behandeling van de Nieuw-Guinea-
kwestie in de algemene vergadering van de Verenigde Naties een telegram is ontvangen omtrent
een gesprek van Minister Luns met Dulles. Hierbij heeft Minister Luns erop aangedrongen, dat
van Amerikaanse zijde duidelijk wordt gemaakt, dat als de Indonesiërs de economische hulp of
diplomatieke betrekkingen verbreken zij geen financiële hulp van Amerika kunnen verwachten.

Minister Klompé heeft vernomen, dat de Commissie-Blom probeert op korte
termijn met een rapport te komen. Spreekster stelt de vraag of niet een tussentijdse vergadering
van de Ministerraad moet worden afgesproken. De Minister-President acht dit altijd een moeilijke
kwestie; zonodig zou men maandagmiddag bijeen kunnen komen in plaats van de bespreking over
de Italiaanse arbeiders te houden.

Minister Zijlstra heeft in een artikel in de Groene Amsterdammer gelezen, dat de
bijeenkomsten met de journalist Oltmans eventueel nog door nieuw gevolgd zullen worden.

Minister Cals deelt in aansluiting aan de opmerkingen van Minister Klompé mede,
dat de Indonesische Regering opdracht heeft gegeven, dat alle Indonesische kinderen van de
Nederlandse scholen weg moeten, dat de vrijkomende ruimte gevorderd kan worden en dat een
belangrijk bedrag betaald moet worden voor de vergunningen voor voortzetting van dit onderwijs.
Een en ander betekent het eind van dit onderwijs.

Minister Hofstra waarschuwt voorts tegen het argument dat de Nederlandse
ondernemingen in Indonesië zijn afgeschreven. De Minister-President is het ermede eens, dat de
nationalisatie die wel eenvoudig erop zou neerkomen, dat de ondernemingen door Indonesië
zonder vergoeding zouden worden overgenomen, een hoogst ernstige zaak zou zijn.

Minister Samkalden begrijpt, dat Minister Luns geen enkel uitzicht inzake de
kwestie-Nieuw-Guinea kan bieden, maar van Nederlandse zijde zal men bereid moeten zijn tot
een poging tot ontspanning. Daarbij moet men wel bedenken, dat op het ogenblik andere
Indonesiërs Minister zijn dan de vorige maal; het is dan wenselijk zo mogelijk besprekingen te
houden ook als er zakelijk niets is. De Minister-President antwoordt, dat de ervaring heeft
uitgewezen, dat met Sukarno op de achtergrond bespreking geen zin heeft. Spreker zou tot
eindeloze besprekingen bereid zijn, maar hij ziet niet hoe dit tot enig resultaat kan voeren.
- - -


